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در صورت موافقت شورای عالی مسکن؛
 وام ساخت مسکن روستایی
 ۲۰۰ میلیون تومان می شود

رئیس بنیاد مسکن از ارائه پیشنهاد این بنیاد به شورای عالی مسکن برای 
افزایش سقف تسهیلات ساخت مسکن روستایی تا ۲۰۰ میلیون تومان خبر 

داد.
تفاهم نامه همکاری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و صندوق کارآفرینی امید پیش از ظهر امروز 
با حضور اکبر نیکزاد رئیس این بنیاد و اصغر نورالله زاده مدیرعامل صندوق امید با هدف تحقق 

محرومیت زدایی از روستاها و شهرهای محروم به امضا رسید.
بر اساس این تفاهم نامه صندوق کارآفرینی امید مبلغ ۳۰ میلیارد تومان و بنیاد مسکن ۱۵ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری کرده و مجموعاً ۴۵ میلیارد تومان برای اعطای تسهیلات قرض الحسنه 
اشتغال به افراد معرفی شده از سوی بنیاد مسکن برای رفع محرومیت، توسعه کارآفرینی، ایجاد 
اشتغال در روستاها و حمایت از طرح های اشتغال زایی مناطق شهری و روستایی کمتر توسعه 
یافته تأمین مالی می شود.همچنین سقف تسهیلات مذکور ۱۵۰ میلیون تومان با دوره شش ماه 
تنفس و بازپرداخت ۵۴ ماهه و مجموعاً ۶۰ ماهه به صورت قرض الحسنه تعیین شده است که 

نرخ کارمزد آن ۴ درصد خواهد بود.
این تسهیلات به صورت مرحله ای و در صورت تأیید بنیاد مسکن انجام خواهد شد. هر دو نهاد 
بر تثبیت واحدهای کسب و کار و نحوه هزینه کرد این تسهیلات نظارت خواهند داشت. تضامین 

پرداخت تسهیلات طبق دستورالعمل های صندوق امید دریافت می شود.
مدیرعامل صندوق امید: ۴ هزار صندوق مالی در روستاها ایجاد کرده ایم

در این نشســت اصغر نورالله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با بیان اینکه ضمانت 
بازپرداخت این تســهیلات با تضامین روستایی است، گفت: صندوق کارآفرینی امید ۴ هزار 
صندوق مالی در روستاها ایجاد کرده که توسط روستاییان اداره و برای تأمین مالی روستاها راه 
اندازی شده است.به گفته نورالله زاده، بنیاد مسکن الگوی توسعه مشارکت محلی را در کشور 

ایجاد کرده و صندوق امید نیز قصد دارد برای توسعه روستاها از این الگو استفاده کند.
رئیس بنیاد مسکن: نیمی از مساکن روستایی نوسازی یا مقاوم سازی 

شده اند
اکبر نیکزاد رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در این نشست با اشاره به شعار دولت سیزدهم 
مبنی بر تولید سالانه یک میلیون مسکن در کشور گفت: برنامه ریزی ها برای اجرای این طرح 

انجام شده و نخستین جلسه شورای عالی مسکن نیز با حضور رئیس جمهور برگزار شد.
وی افزود: بنیاد مســکن از سال ۸۴ تاکنون سالانه ۲۰۰ هزار مسکن در روستاها احداث و 
نوسازی کرده است که تاکنون ۵۰ درصد واحدهای مسکونی روستایی نوسازی و مقاوم سازی 

شده است.
۱۰ سال بعد؛ جشن نوسازی خانه های روستایی

نیکزاد تصریح کرد: در سال ۱۴۱۰ جشن پایان نوسازی و مقاوم سازی خانه های روستایی را 
برگزار می کنیم.رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اشاره به واگذاری تکلیف ساخت سالانه 
۲۰۰ هزار واحد مسکونی در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر به این بنیاد ادامه داد: بنابراین سالانه 

۴۰۰ هزار مسکن در کشور با اقدامات بنیاد احداث خواهد شد.
نیکزاد با تأکید بر اینکه ساخت واحدهای مسکونی با محوریت مردم است و این بنیاد تأمین 
اراضی و معرفی برای دریافت تســهیلات را در دســتور کار دارد، یادآور شد: برای تخصیص 
تسهیلات به این واحدها، مشکل خاصی نداریم. تاکنون ۱۵۰ هزار واحد مسکونی روستایی به 

بانک معرفی شده که برای ۸۰ هزار واحد آن قرارداد امضا شده است.
نیکزاد درباره روند ساخت مسکن روستایی، خاطرنشان کرد: هر پرونده ای که منجر به ساخت 
مسکن روستایی می شود به این صورت است که متقاضی روستایی به بنیاد مسکن مراجعه و 
درخواست مجوز می کند سپس برای صدور پروانه و دریافت وام از بانک به نهادهای ذیربط 
معرفی می شــود. به ازا هر واحد ۵ مرتبه نظارت از سوی ناظر نظام فنی روستایی انجام و در 

صورت تأیید وی تسهیلات در ۵ مرحله واریز می شود.
اینکه گفته می شود بنیاد مسکن برخی سال ها مسکن نساخته، صحت ندارد

وی افزود: بنابراین آماری که بنیاد مسکن درباره تعداد ساخت و سازها ارائه می دهد به دلیل 
داشتن سامانه خاص بسیار دقیق بوده و اینکه گفته می شود در برخی از سال ها، هیچ واحدی 

احداث نشده، صحت ندارد و ما هر ساله ۲۰۰ هزار واحد در روستاها احداث کردیم.
رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در پاسخ درباره نحوه بازگشت وجوه تسهیلات به بانک، 
گفت: دولت بازگشت این تسهیلات را برای واحدهای مسکونی روستایی تضمین کرده است و 
بانک های عامل از قانون ضمانت سفته زنجیره ای سه نفره برای مسکن روستایی تبعیت کردند 

و به راحتی تسهیلات را در اختیار روستاییان می گذارند.
نیکزاد اظهار داشت: به زودی جلسه دوم شورای عالی مسکن به ریاست رئیس جمهور برگزار 
شده و در آن پیشنهاد بنیاد مسکن مبنی بر افزایش وام ساخت مسکن روستایی به ۲۰۰ میلیون 
تومان و بازپرداخت ۲۰ ساله و نرخ سود ۵ درصد بررسی خواهد شد که با توجه به علاقه وافر 

رئیس جمهور به روستانشینان با این پیشنهاد موافقت خواهد شد.

خبر

جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد که در پنج ماه 
نخست امسال برای ۲۶۵۷ بنگاه پروانه بهره برداری 
صادر شــده که در نتیجه آن بیش از ۶۴ هزار اشتغال 

صنعتی ایجاد شده است. 
بر اساس این آمار در پنج ماهه امسال برای ۱۴ هزار و ۸۵۰ بنگاه 
جواز تاســیس و برای ۲۶۵۷ بنگاه پروانه بهــره برداری ایجادی و 
توسعه ای صادر شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل به ترتیب 

۰.۲ درصد و ۳.۶ درصد افزایش داشته است.
سرمایه پیش بینی شده در این مدت برای جوازهای تاسیس معادل 
۵۰۲ هزار و ۲۷۶ میلیارد تومان بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل حدود ۱۸۴.۴ درصد افزایش داشــته اســت. میزان ســرمایه 

پروانه های بهره برداری صادر شده در پنج ماهه امسال نیز ۱۰۷ هزار 
و ۹۱۷ میلیارد تومان بوده که نســبت به مدت مشــابه سال قبل 

۱۷۳ درصد افزایش داشته است. 
همچنین بر اساس این آمار پیش بینی شده با اجرای پروژه هایی 
که جواز تاســیس آن ها در پنج ماه نخست امسال صادر شده برای 
بیش از ۳۶۱ هزار نفر شــغل ایجاد شــود که نسبت به این رقم در 
مدت مشــابه پارســال با افزایش ۱۱.۷ درصدی مواجه بوده است. 
پروانه های بهره برداری صادر شــده در این مدت نیز زمینه اشتغال 
۶۴ هزار و ۲۵۸ نفر را فراهم کرده که نســبت به پنج ماهه پارسال 

حدود ۲۵.۸ درصد افزایش داشته است.
کاهش ۴ درصدی صدور پروانه صنفی 

در پنج ماه نخست امســال ۲۲۷ هزار و ۶۶۷ پروانه صنفی صادر 
شده که نسبت به تعداد صدور این پروانه  در مدت مشابه سال قبل 

۴.۴ درصد کاهش داشته است.
گفتنی است که اصناف با شــیوع ویروس کرونا خسارت زیادی 
دیدند. تعدادصدور پروانه های صنفی همواره در سال گذشته افزایشی 
بود و ســال گذشته عضو هیات رئیسه اتاق اصناف ایران گفته بود 
که افزایش واحدهای صنفی به معنای رونق در اصناف نیست و به 
طور کلی سرریز جامعه بیکار از بخش دانشگاه و ادارات و سازمان های 

دولتی به اصناف را شمشیر دو لبه توصیف کرده بود.
صدور نماد اعتماد الکترونیک نیز در پنج ماه نخست  سال ۱۴۰۰ 
با افت ۳.۱ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به ۱۴ هزار و 

۴۳۲مورد رسیده است.

دبیر انجمن واردکنندگان برنج گفت: در ۶ ماهه امســال 
۵۲۸ هزار تن برنج وارد کشور شده که ۱۲۸ هزار تن آن 
را دولت و ۴۰۰هزار تن آن را بخش خصوصی وارد کرده 

است.
مسیح کشاورز در واکنش به اظهارات سخنگوی گمرک مبنی بر 
افزایش ۳۳ درصدی ترخیص برنج از گمرکات در نیمه اول امســال 
گفت: ما میزان واردات را با سال ۹۸ مقایسه می کنیم که شرایط کشور 
عادی بود و نه نرخ ارز تغییر کرده بود و نه با شیوع کرونا مواجه بودیم 
که بر این اساس، در کل سال ۹۹ نسبت به کل سال ۹۸ با کاهش 
۵۰ درصدی واردات برنج مواجه بودیم.وی با اشاره به اینکه در سال 
۹۹ ممنوعیت فصلی برای واردات برنج اعمال نشده بود، افزود: با این 
وجود در سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸ شاهد کاهش ۵۰ درصدی واردات 
بودیم.این فعال بخش خصوصی توضیح داد که در ۶ ماه سال گذشته 
)۱۳۹۹( ۴۴۱ هزار تن برنج وارد کشــور شد ضمن اینکه در ۴ ماهه 
امسال ۴۰۰ هزار تن برنج وارد کردیم و علی رغم اینکه ستاد تنظیم 
بازار اعلام کرد که ممنوعیت فصلی واردات برنج امسال هم اعمال 
نمی شود اما با توجه به تغییر دولت، خیلی از واردکنندگان ریسک نکرده 
و برنــج وارد نکردند اما برخی دیگر از واردکنندگان این کار را انجام 
دادند و در حال حاضر نیز محموله های آنها به میزان حدود ۷۰ هزار 
تن در گمرکات رسوب کرده و اجازه ترخیص داده نمی شود.کشاورز 
تصریح کرد: بنابراین در ۶ ماهه امسال جمعاً ۵۲۸ هزار تن برنج وارد 
کشور شده که ۱۲۸ هزار تن آن را دولت و ۴۰۰ هزار تن آن را بخش 
خصوصی وارد کرده است.دبیر انجمن واردکنندگان برنج تصریح کرد: 

در این راستا نامه ای را به وزیر جهاد کشاورزی نوشتیم و پیشنهاد دادیم 
با توجه به میزان واردات برنج و شــرایط بازار که قیمت ها صعودی 
است، دوره ممنوعیت واردات در سال جاری در مهر ماه ۱۴۰۰ به پایان 
برسد و واردکنندگان بتوانند از ماه مهر واردات را از سر بگیرند تا هم 
بازار به آرامش برسد و هم برنج های مانده در گمرکات امکان ترخیص 
پیدا کند که متأسفانه وزیر این پیشنهاد را قبول نکرد و دستور داد تا 
نسبت به توزیع برنج های دولتی که شرکت بازرگانی دولتی آن را به 
عنوان ذخایر راهبردی وارد کرده، اقدام و بازار از این طریق تنظیم شود.
در روزهای گذشته سخنگوی گمرک در اظهارنظری عجیب اعلام 
کرد که در شــهریور ماه امســال ۵۲۸ هزار تن برنج به ارزش ۴۴۰ 
 میلیون دلار و در ۶ ماهه نخست امسال ۷۱۴ هزار تن برنج به ارزش

 ۶۰۸ میلیون دلار ترخیص شد.

تکذیب آمار گمرک در حوزه واردات برنجایجاد بیش از ۶۴ هزار شغل صنعتی در ۵ ماه

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: مالیات یک 
میلیــون و ۳۰۰ هزار خانه خالی که در حال حاضر 
شناسایی شده، قطعی است اما واحدهایی که طبق 
اصلاحیه قانون آذرماه ۱۳۹۹ شناسایی خواهد شد 
هنوز مورد بررسی قرار نگرفته و ثبت نام تا پایان 

ماه جاری ادامه دارد. 
محمود محمودزاده اظهار کرد: واحدهای خالی از سکنه به دو 
بخش تقسیم می شوند؛ گروه اول یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد 
است که شهریورماه سال گذشته مطابق قانون سال ۱۳۹۴ و 
ابلاغیه ۱۳۹۵ شناسایی شده و به سازمان امور مالیاتی معرفی 
شــده اند. طبق این قانون اگر واحدها یک ســال خالی بمانند 

مشمول مالیات می شوند.
وی افزود: مالیات این ۱.۳ میلیون واحد، قطعی اســت و باید 
اخذ شود. فقط بحث بر سر نحوه معرفی است که سازمان امور 
مالیاتی معتقد است باید بر اساس سیستم MPLS و طبق سند 
دولتی، این معرفی صورت گیرد. بدین صورت که این سیستم 
بین وزارت راه و شهرسازی و سازمان امور مالیاتی با محوریت 

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ایجاد شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی همچنیــن گفت: بخش دوم، 
املاکی است که بعد از اصلاحیه ماده ۵۴ مکرر قانون مالیاتهای 
مستقیم مصوب پنجم آذرماه ۱۳۹۹ مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت. طبق این اصلاحیه واحدهای مسکونی نباید بیش از ۱۲۰ 
روز خالی بمانند؛ در غیر این صورت مشمول مالیات خواهد شد. 
در این بخش هنوز معرفی انجام نشــده و مربوط به فراخوانی 
اســت که در حال حاضر جریان دارد.محمودزاده تصریح کرد: 
سامانه املاک و اسکان به نشانی amlak.mrud.ir برای 
تعیین وضعیت واحدهای ملکی و استیجاری مطابق قانون آذرماه 
۱۳۹۹ در حال فعالیت است و مشکلی ندارد. تمامی مالکان و 
مستاجران مکلفند تا پایان مهرماه وضعیت سکونتی خود را در 
این سامانه مشخص کنند. فعلا مهلت تا پایان ماه جاری است 

که اگر لازم باشد این زمان را تمدید می کنیم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا مبنای شروع محاسبه مالیات 
۱.۳ میلیون واحد شناسایی شده از سال ۱۳۹۵ خواهد بود؟ اظهار 
کرد: مبنا ســال ۱۳۹۵ است اما مدت زمان خالی بودن واحدها 

یکسان نیست و بر همین اساس مالیاتها متفاوت خواهد بود. 
بدین صورت که مالکان بعضی واحدها بر اساس مدت زمانی 
که خالی از سکنه بوده اند باید مالیات بپردازند. طبیعتا این مدت 

می تواند یک تا چهار سال باشد.
بنابراین گزارش، مردادماه ۱۳۹۹ سامانه املاک و اسکان به 
منظور شناسایی وضعیت واحدهای مسکونی کشور به مرحله 

اجرا رسید. شهریورماه سال گذشته وزارت راه و شهرسازی اعلام 
کرد که ۱.۳ میلیون خانه خالی را شناسایی و برای اخذ مالیات 
به سازمان امور مالیاتی معرفی کرده است. قرار بود سازمان امور 
مالیاتی از مردادماه نسبت به اخذ مالیات از این واحدها اقدام کند 
که هنوز عملیاتی نشده است. از ۱۹ فروردین ماه ۱۴۰۰ نیز طبق 
اصلاحیه ماده ۵۴ قانون مالیاتهای مستقیم مصوب آذرماه ۱۳۹۹ 
به خانوارها اعم از مالک و مستاجر دو ماه مهلت داده شد تا نسبت 
به ثبت اطلاعات سکونتی خود اقدام کنند که این زمان تا پایان 
مهرماه ۱۴۰۰ تمدید شد. قانون، تنبیهاتی برای کسانی که این 

کار را انجام ندهند در نظر گرفته است.
بر اســاس بند ۷ از تبصره ۸ اصلاحیه ماده ۵۴ مکرر قانون 
مالیاتهای مستقیم، دستگاههای اجرایی مکلفند خدمات خود از 
قبیل افتتاح حساب بانکی و صدور دسته چک، یارانه و کمک 
معیشتی، تعویض پلاک خودرو، فروش انشعاب آب، برق، تلفن 
و گاز طبیعی و بسیاری دیگر از خدمات را صرفا با اخذ کد ملی 
و بر اساس کد پستی یا شرح نشانی یکتای درج شده مربوط به 
اقامتگاه اصلی افراد در سامانه املاک و اسکان کشور ارایه کنند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

مالیات1/3میلیون خانه خالی، قطعی است

اینفوگراف

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران:

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم:

امسال یک  میلیارد دلار داخلی سازی خواهیم داشت

۱۷ واحد راکد صنعتی قم به چرخه تولید بازگشت

رئیس سازمان صمت استان تهران گفت: سال گذشته یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار در واحدهای صنعتی استان تهران 
عمق ساخت داخل داشتیم که این عدد برای سال جاری یک 

میلیارد دلار پیش بینی شده است.
یدالله صادقی در نشســتی خبری در خصوص نقش مهم استان تهران در 
صنعت و اشتغال اظهار کرد: استان تهران نقش مهمی در تولید و اشتغال دارد 

به طوری که ۲۰ درصد در استان تهران مستقر هستند.
وی ادامه داد: براساس مجوزهای رسمی صادر شده در بخش صنف و صنعت 
حدود یک میلیــون و ۵۰۰ هزار مجوز در بخش صنف و بقیه آن در بخش 

صنعت است. همچنین در استان تهران ۱۷۰۰۰ کارت بازرگانی فعال داریم.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران افزود: استان تهران با 
توجه به گستردگی در زمینه توسعه صنعت با مشکل ممنوعیت اشتغال صنعت 
در شعاع ۱۲۰ کیلومتری مواجه است؛ بنابراین دست ما برای توسعه صنعت 

بسته است.
صادقی اظهار داشت: بسیاری از واحدهای صنعتی ما نیاز به بازسازی و توسعه 

دارند که به دلایل زیست محیطی این امکان برای آن ها فراهم نیست.
وی در خصوص محدودیت های میان استانداری و سازمان محیط زیست 
تصریح کرد: در دو سال اخیر میان استانداری و سازمان صنعت و محیط زیست 
برخی از محدودیت ها از جمله افزایش ظرفیت، افزودن محصول، بازسازی و 
نوســازی مجوز وجود دارد. در حال حاضر باید واحدهای تولیدی را از حالت 

جامد خارج کنیم.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران بیان کرد: واحدهای 
تولیدی موجود در گذشته نمی توانند خود را به روز کنند و عملًا سوخت و انرژی 
بیشتری مصرف می کنند؛ بر این اساس قیمت، کیفیت و نرخ بهره وری بالا 
می رود و سبب افزایش رقابت نیز می شود. چنین اقداماتی وسیع تر پیش بینی 
شده، در اختیارات هیئت مقررات زدایی بوده و بقیه آن توسط دولت با لحاظ 
مسائل زیست محیطی انجام می گیرد که در صورت انجام از مصرف انرژی و 

هزینه واحدها جلوگیری می شود.
صادقی در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر واحدهای صنعتی در رقابت 
بمانند به چه چیزی نیاز است؟ گفت: تا به حال واحدهای صنعتی انعطاف لازم 
را نداشتند و باید واحد به روز شود تا بتواند در چرخه رقابت خود باقی بماند و 

از دور خارج نشود.
وی بیان کرد: بسیاری از کالاها به نحوی هستند که فرایند تولید باید در یک 
کارخانه انجام شود. در کارخانه های صنایع غذایی به ناچار باید از وسایل بسته 

بندی جدید در محیط کارخانه خودشان استفاده کنند.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران در خصوص تعداد 
پروانه های صادر شده در بخش صنعت اظهار کرد: در بخش صنعت ۸۸ مورد 
پروانه صادر شــده و ۴۴ درصد رشد یک ساله داشتیم. در سال گذشته ۱۲۰۰ 

میلیارد هزینه برای پروانه ها صرف شده است.
صادقی ادامه داد: در حوزه ســرمایه گذاری نیز در سال گذشته ۱۶۹ مورد و 
امسال هم در این حوزه ۲۳ درصد رشد داشتیم که البته بخشی از آن به علت 
افزایش نرخ تورم و بخشی دیگر افزایش نرخ سرمایه گذاری است اما اشتغال 
ناشی از پروانه توسعه، رشد منفی ۲۹ درصدی داشتیم که دلیل آن به کار گیری 
فناوری های رباتیک و غیر کاربر است و یکی از دلایل گران بودن مبلغ سرمایه 

گذاری هم به همین علت بوده است.
وی درباره جواز تأســیس کارخانه اظهار کرد: کســانی که در استان تهران 
کارخانه می زنند، جواز تأســیس خود را از سامانه بهین یاب ظرف ۲- ۳ روز 
دریافت می کنند. امســال ۱۰۲۱ و سال قبل ۱۱۸۰ مورد جواز تأسیس صادر 
شده و انتظار داریم تا پایان سال به ۲۰۰۰ جواز برسد البته تمام جوازهای صادر 

شده لزوماً منجر به طرح صنعتی نمی شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران اظهار کرد: در بخش 
اصناف که یکی از پتانسیل های بزرگ بخش صنعت است، ۳۶ هزار و ۳۱۶ تا 
پروانه کسب در رشته های تولیدی توزیعی و … صادر شده است. همچنین 
۷ هزار و ۸۷۷ پروانه تولیدی صنفی صادر شــده داشتیم که در بخش تولید 
فعالیت دارند. علاوه بر این، ۳ هزار و ۷۴۲ پروانه خدمات فنی و مهندسی صادر 
شده که باعث افزایش ارزش افزوده می شود. در مجموع ۱۱ هزار پروانه خدمات 

تولیدی و فنی مهندسی صنفی صادر شده است.
صادقی تاکید کرد: در نیمه اول سال گذشته ۳۶۴ هزار و ۳۰۲ مورد بازرسی از 
واحدهای تولیدی و تعاونی ها، مدارس غیر انتفاعی و خدمات آموزشی داشتیم و 
متولی نظارت بر این ها هستیم. همچنین امسال در نیمه ۴۶۶ هزار و ۱۱۱ مورد 

بازرسی داشتیم که ۳۱ درصد رشد داشته است.
صادقی در ادامه اظهار کرد: ارزش این پرونده ها ۲,۰۰۰ میلیارد تومان بوده که 
امسال ۱۲۵۰ میلیارد تومان ارزش داشته است. در بخش معدن در استان تهران 
و پروانه بهره برداری جدید ۶ ماهه اول سال ۹۹، ۵ مورد و در نیمه دوم ۸ مورد 

بوده که ۴۰ درصد رشد داشتیم.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران افزود: ۲۸۰ معدن در 
حوزه بهره برداری وجود دارد که ۴۰ معدن در حالت تعلیق است. اشتغال معادن 
در سال گذشــته ۴۹ درصد و امسال ۶۶ درصد بوده و در مجموع ۳۴ درصد 

رشد داشته است.صادقی بیان کرد: پروانه اکتشاف که برای کشف ماده معدنی 
صورت می گیرد، ممکن است برای ریسک صورت نگیرد. دو پروانه اکتشاف 
صادر شده که منجر به صنعتی بودن آن بوده است. در ۶ ماهه اول ۲۵ میلیارد 
تومان حقوق دولتی از بهره برداران وصول شده است که این عدد ۲۶۱ درصد 
رشد نسبت به سال قبل دارد. در بخش تجارت خارجی حدود ۱۷۰۰۰ کارت 
بازرگانی در استان تهران وجود دارد که در ۶ ماهه اول ۷۰۷۷ مورد کارت صادر 
یا تمدید شده است. در کل ۱۴۹۲ مورد صادره و ۵۵۸۵ مورد تمدید داشته ایم 

که نسبت به سال قبل با ۷۲ درصد رشد همراه بود.
وی افزود: یکی از خدمات اساسی به واحدهای تولیدی، تأمین مواد اولیه و 
قطعات و ماشین آلات تولید است که ثبت سفارش باید صورت گیرد. امسال 
۳۶ هزار و ۲۵۷پ رونده برای گرفتن ثبت سفارش به ما واصل شده است که 
۲۹ هزار و ۵۶۳ مورد رســیدگی شده و حدود ۷۰۰۰ مورد در دست رسیدگی 
است و تقاضای واحدهای تولیدی برای واردات حدود ۱۱ میلیارد یورو بوده که 
کمتر از ۶ درصد آن برای واردات ماشین های پیش ساخته است و امکان تولید 

در کشور به اندازه کافی نیست.
صادقی گفت: برنامه هایی برای جهش تولید و پشتیبانی مدنظر بوده که در 
قالب هفت محور برنامه ریزی شده و تعدادی از این برنامه ها را انجام دادیم. 
فرصتی ایجاد شده که واحدهای تولیدی از توسعه تولید و تعمیق ساخت داخل 
استفاده کنند و ساخت داخل انجام دهند. سال گذشته یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
دلار باید خودرو وارد می شد که شرکت ها خودشان داخلی سازی کردند. هدفی 
که امســال گذاشته شده یک میلیارد دلار است که ۲۰ درصد این هدف کم 
شــده و در شــش ماهه اول حدود ۲۶۲ میلیون دلار بوده که به طور کامل 

محقق شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران افزود: برخی از این 

اقدامات در مسیر تکمیل است و پیش بینی می کنیم که امسال بالاتر از یک 
میلیارد دلار را داخلی سازی کنیم که در راستای اهداف ما است. به طور کلی 
تحریم مزیت ندارد، ولی وقتی تحمیل شد باعث شده که رشد را تجربه کنیم.

وی اظهار کرد: هدف بعدی فعال ســازی واحدهای راکد صنعتی است که 
یکسری از آن ها غیر فعال هستند و در یک برنامه جداگانه پیگیری می شود. 
در این راســتا کمیته هایی تشکیل شده و بررسی طرح صورت می گیرد. اگر 
چنین اقداماتی ظرف یکسال انجام شود اجازه می دهیم، در غیر این صورت 
این واحدها خلع ید و واگذار می شــود. بخش دیگر واحد معیوب اســت که 
ازچرخه تولید خارج شده اســت. در شش ماهه اول امسال ۱۸۶ طرح را باید 
فعال می کردیم که ۱۸۳ طرح فعال شده اند؛ این موضوع در حال پیگیری است 

که این واحدها را دوباره راه اندازی کنیم.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران گفت: مکانیزمی که برای 
رسیدگی به مشکلات واحدهای تولیدی داریم، کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید است که شامل بازدید مستمر استانداران و دبیران از واحدهای تولیدی 
خواهد بود. سایتی تحت عنوان »بهین یاب« به منظور ارائه خدمات صنعتی 
کشور است که واحدهای مشکل دار ثبت نام می کنند، اطلاعاتشان برای ما 
ارسال می شود و بلافاصله توسط کارشناسان رسیدگی صورت می گیرد؛ ظرف 
یک هفته طی جلسه ای با حضور استاندار و کارشناسان و خود صنعتگران به 
تأیید می رسد. اگر مورد موافقت صورت نگیرد یا واحد غیر فعال می شود یا سطح 

تولید آن پایین می آید.
صادقی بیان کرد: خوشبختانه امسال واحدی که تعطیل شود نداریم. در رابطه 
با واحدی که گرفتار بانک است و نتوانسته مالیات بدهد و تأمین اجتماعی خود 
را به موقع پرداخت نکرده، بانک تا حدی می تواند انعطاف داشته باشد. اولویت 
واحدها، پرداخت حقوق کارگر است و بانک هم در این سازمان تعیین تکلیف 
می شود یا بخشوده می شوند یا تخفیف می گیریم که واحد بتواند این مشکل 
را برطرف کند یا اینکه مشــکلات آب، برق و گاز که می تواند در این سامانه 
مطرح شود. همه بخش های تولیدی هم می توانند مسائل را در آن مطرح کنند 
و کلیه واحدهای تولیدی استان با مراجعه به سایت بهین یاب مشکل خود را 

با ما درمیان بگذارند.
وی گفت: ۱۳۳ جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در ۶ ماهه اول سال 
برگزار شد. تعداد شرکت های مراجعه کننده ۲۸۶ شرکت بوده است که بخشی 
در امور مالیاتی و بخشی د یگر از تأمین اجتماعی بودند. همچنین ۲۰۸ مورد 
مشکل بانکی داشتند که رفع و حکم آن ها صادر شده است و این روال کمک 

می کند که واحدها به تولید خود ادامه دهند.

رییس ســازمان صنعت معدن و تجارت قم گفت: 
از ابتدای ســالجاری و با حمایت های مالی و جذب 
تسهیلات بانکی ۱۷ واحد راکد صنعتی در این استان 

احیا و به مدار تولید بازگشته است. 
محمود ســیجانی، افزود: با احیای این واحدهای صنعتی ۱۸۳ 

اشتغال جدید در سطح استان قم به وجود آمده است.
وی ادامه داد: برای بازگشت این واحدهای راکد صنعتی به مدار 
تولید و اشتغال در مجموع یکهزار و ۳۱۹ میلیارد ریال سرمایه ثابت 

انجام شده است.
رییس ســازمان صنعت معدن و تجارت قم بیــان کرد: این 
واحدهای احیا شــده در صنایع پارچه بافی، انواع نخ، پروفیل و 

مقاطع فولادی، مفتول فولادی، انواع رنگ ساختمانی و خودرو، 
سنگبری،مواد شیمی معدنی، کالای خواب، هود آزمایشگاهی، 
انواع سرپایی و صندل تزریقی، الیاف مصنوعی، انواع رویه کفش، 
کنســانتره خوراک دام و طیور و فیلم تک لایه شیرینک از پلی 

اتیلن فعالیت می کنند.
محمود سیجانی رییس سازمان صنعت معدن و تجارت قم با 
اشاره به اقدامات انجام شده جهت احیای واحدهای راکد صنعتی، 
گفت: تغییر تکنولوژی، جذب ســرمایه گذار جدید، بهبود بازار، 
راه انــدازی خط جدید و تولید محصول جدید از عوامل مهم در 
 احیای ۱۷ واحد راکد صنعتی در شش ماه نخست سالجاری بوده

 است.
محمود سیجانی رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، 
تاکید کرد: شهرک های صنعتی قم با تامین زیرساخت های لازم 

آماده جذب سرمایه گذار و حمایت از بخش خصوصی است.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی قم فراتر 
از ۷۷ هزار میلیارد ریال اســت که با این حجم از سرمایه گذاری 
صورت گرفته در حــدود ۲ هزار و ۴۰۰ واحد صنعتی و تولیدی 
 اســتان برای بیش از ۶۰ هزار تَن فرصت اشــتغال ایجاد شده

 است.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، 
سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات 
)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دســتجرد، ســیرو و 
طغرود اســت که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی برای توسعه 

سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارند.

رشد ۶۰ درصدی صادرات در نیمه نخست
معاون سازمان توسعه تجارت اعلام کرد؛

معاون ســازمان توسعه تجارت ایران گفت: طی 
۶ماه نخســت امســال صادرات ۶۱.۴ درصد و 

واردات ۳۶ درصد افزایش یافته است.
فرهــاد نوری در نشســت خبری گفت: در ۶ ماه نخســت 

امســال ۲۱ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار صادرات و ۲۳ میلیارد 
و ۱۰۰ میلیون دلار واردات داشــتیم که نسبت به مدت مشابه 
پارسال صادرات رشد ۶۱.۴ درصدی و واردات رشد ۳۶ درصدی 
داشته است.معاون توسعه صادرات سازمان توسعه تجارت ایران 

افزود: ۸۵ درصد واردات مربوط به مواد اولیه، ماشــین آلات و 
تجهیزات خطوط تولید است.

وی ادامه داد: تراز تجاری نیز ۶۱ درصد بهبود یافته اســت. 
همچنین ۸۵ درصد صادرات ما به کشورهای همسایه و چین 

و هند بوده است. صادرات به کشورهای اوراسیا نیز ۴۶ درصد 
افزایش یافته است.نوری در مورد روز ملی صادرات نیز گفت: 
امســال ۵۰۰ صادرکننده برای انتخاب صادرکنندگان نمونه و 
معرفی آنها در روز ملی صادرات به ما معرفی شــده اند که در 

انتخاب صادرکنندگان نمونه، همت صادرکننده برای ما ارزش 
ویژه ای داشته است.
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